

## **СОВРЕМЕННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ ЖУРНАЛИСТИКИ И КУЛЬТУРЫ: ПРОБЛЕМАТИКА И МЕТОДОЛОГИЯ**

Целью освоения дисциплины «Современные исследования журналистики и культуры: проблематика и методология» является получение теоретических и практических знаний в области изучения взаимодействия культуры и различных медиа, освоение существующих концепций и методов исследований, понимание путей развития современной науки о культуре и массовой коммуникации. В рамках курса студенты получают навыки работы с источниками, поиска исследований в избранной сфере, научатся оценивать достоверность чужих исследований и проектировать свои.

Общая трудоемкость дисциплины составляет 2 зачетные единицы (72 часа).

<b>№ п/п</b>	<b>Раздел дисциплины</b>	<b>Формы текущего контроля и промежуточной аттестации</b>
1	Истоки науки о культуре и массовых коммуникациях. Основные труды по теории массовой коммуникации. Изучение общественного мнения в США и России. Социология культуры и массовой коммуникации	
2	Основные школы изучения культуры и медиа XX века. Культурология в России и cultural studies в Британии и США: важнейшие концепции и методы исследований. Основные идеи Франкфуртской и Анненбергской школ. Структурализм, семиотические и семантические подходы к изучению культуры и медиа	
3	Направления исследований медиа и культуры сегодня. Идеи «виртуальной культуры» и «информационного века» на рубеже XX и XXI столетий. Главные темы, вопросы и направления науки о культуре и массмедиа в XXI веке. Основы информационного поиска в современной научной и медиасреде. Эмпирика и теория	
4	Методология и методика современных исследований культуры и массмедиа: структурно-функциональный анализ и системный подход в изучении эффектов СМИ. Количественные методы: социологический анализ и методика опросов, контент-анализ, измерения рейтинга. Качественные методы: концепция фрейминга и формирования повестки дня, опрос экспертов и др. Медиалингвистика и комплексный анализ медианарратива. Анализ больших данных (big data analysis) и его перспективы	

5	Технология публикации результатов исследований. Коллективные и индивидуальные исследования. Жанры научных текстов — статья, монография, тезисы и выступления на конференциях	
		Зачет

## **CONTEMPORARY STUDIES OF MEDIA AND CULTURE: PROBLEMS AND METHODOLOGY**

The primary purpose of the discipline ‘Contemporary Studies of Media and Culture: Problems and Methodology’ is to obtain and develop theoretical and practical knowledge in the field of studying the interaction of culture and various media, mastering existing concepts and research methods, understanding the ways of developing modern science of culture and mass communication. As part of the discipline students acquire the skills of working with sources, searching for research in a chosen field of studies, learning to evaluate the reliability of other researches and design their own.

The total workload of the discipline is 2 credits (72 hours).

№	Discipline Section	Forms of Current Control and Intermediate Assessment
1	The origins of studies of culture and mass media. Major works on the theory of mass communication. Public opinion concept and traditions of its research in the USA and Russia. Sociology of mass communications and culture	
2	The main trends of studying culture and media of the twentieth century. Cultural studies in Russia, the Great Britain and in the United States: the most important concepts and research methods. The main ideas of the Annenberg School. Structuralist, semiotic and semantic approaches to culture and media	
3	Current areas of media and culture research. Ideas of “virtual culture” and “information age” at the turn of the 20th and 21st centuries. The main topics and directions of the science of culture and mass media in the XXI century. Basics of information searching in the modern scientific and media environment. Empirics and theory	

4	<p>Methods of modern culture and mass media research: structural and functional analysis, a systematic approach to studying the effects of mass media. Quantitative methods: sociological survey methodology, content analysis, rating measurement. Qualitative methods: the concept of "framing" and of the "agenda setting", interviewing experts, etc. Media linguistics and complex analysis of media narrative. Big data analysis</p>	
5	<p>Technology of publication of research results. Collective and individual research. Genres of scholar texts: an article, a monograph, theses of a speech at the conference</p>	
		Credit